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RADA VLÁDY PRO SENIORY A STÁRNUTÍ POPULACE 

Z á p i s 

 

z 25. zasedání Rady vlády pro seniory a stárnutí populace konaného  

dne 10. září 2015 od 14:00 hod. 

v budově Ministerstva práce a sociálních věcí, zasedací místnost Klub 

 

 

Přítomni: dle prezenční listiny1 

Program: 

1. Úvod, schválení programu jednání. 

2. Informace o organizační změně na MPSV – vznik samostatného Oddělení politiky 

stárnutí.  

3. Informace o Zprávě o plnění Národního akčního plánu podporujícího pozitivní stárnutí 

pro období let 2013 až 2017 za rok 2014. 

4. Informace o legislativních změnách v oblasti ochrany seniorů z hlediska trestního práva. 

5. Informace o výstupech Odborné komise MPSV pro rodinnou politiku. 

6. Návrh Rady seniorů ČR na přijetí zákona o podpoře záležitostí starší generace.  

7. Ohrožení geriatrie jako samostatného specializačního oboru. 

8. Různé. 

 

1. Úvod, schválení programu jednání. 

Jednání Rady vlády pro seniory a stárnutí populace (dále jen „Rada vlády“) zahájila její 

místopředsedkyně, náměstkyně ministryně pro sociální a rodinnou politiku Z. Jentschke 

Stőcklová. V úvodu omluvila nepřítomnost předsedkyně Rady vlády, paní ministryně 

M. Marksové a informovala přítomné, že z celkového počtu 28 členů Rady vlády 

je na zasedání přítomno 20 členů, resp. 20 osob s hlasovacím právem a Rada vlády je tedy 

usnášeníschopná.  

Z. Jentschke Stőcklová vyzvala členky a členy Rady vlády ke vznesení připomínek k zápisu 

z 24. zasedání Rady vlády. V rozpravě se nikdo nevyjádřil, proto bylo přistoupeno 

k hlasování o návrhu usnesení ve znění: 

Rada vlády pro seniory a stárnutí populace 

s c h v a l u j e  zápis z 24. zasedání. 

O návrhu usnesení proběhlo hlasování: Pro 20, proti 0, zdržel/a se 0. Návrh byl přijat.  

                                                           
1
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Z. Jentschke Stőcklová dále navrhla schválit program zasedání Rady vlády. Uvedla, 

že návrh programu jednání byl zaslán společně s pozvánkou a ostatními podklady všem 

zúčastněným. V rámci rozeslaného programu bylo navrženo 7 bodů k projednání a na závěr 

bod Různé, do něhož před jednáním Rady vlády nikdo z členů neavizoval žádné téma.  

Z. Jentschke Stőcklová posléze shrnula navržený program: 

Program zasedání Rady vlády pro seniory a stárnutí populace  

10. září 2015 od 14 do 16 hod. 

1. Úvod, schválení programu jednání  Z. Jentschke Stőcklová 

2. Informace o organizační změně – vznik samostatného 

Oddělení politiky stárnutí 

Z. Jentschke Stőcklová/ 

J. Maláčová 

3. Informace o Zprávě o plnění Národního akčního plánu 

podporujícího pozitivní stárnutí pro období let 2013 až 

2017 za rok 2014 

J. Ryšánková  

4.   Informace o legislativních změnách v oblasti ochrany 

seniorů z hlediska trestního práva 

MV – A. Horáková/T. 

Durdík 

5.   Informace o výstupech Odborné komise MPSV pro 

rodinnou politiku 

Z. Jentschke Stőcklová/ 

J. Maláčová 

6.   Návrh Rady seniorů ČR na přijetí zákona o podpoře 

záležitostí starší generace 

Z. Jentschke Stőcklová/ 

J. Maláčová/J. Ryšánková 

7.   Různé 
Z. Jentschke Stőcklová/ 

sekretariát Rady  

 

Z. Jentschke Stőcklová vyzvala k případnému doplnění programu. I. Holmerová navrhla 

k projednání v Radě vlády bod Ohrožení geriatrie jako samostatného specializačního oboru.  

V bodu Různé byly dále Z. Pernesem navrženy k projednání 3 body, a to Valorizace 

důchodů 2016, Úprava statutu Rady vlády a Zelená kniha o státních důchodech a jejich 

zvyšování. J. Lorman navrhl v rámci bodu Různé projednat Provádění novely §30 č. 48/1997 

Sb., o veřejném zdravotním pojištění a o změně a doplnění některých souvisejících zákonů, 

konkrétně otázky vakcinace seniorů proti pneumokokovým nákazám.  

V návaznosti na návrhy doplnění programu jednání požádala Z. Jentschke Stőcklová členky 

a členy Rady vlády, aby své návrhy na doplnění programu jednání posílali sekretariátu Rady 

vlády v předstihu. To umožní sekretariátu Rady vlády přizvat k projednání příslušných bodů 

odborníky ze státní správy na danou oblast, čímž bude dosaženo větší efektivity jednání 

Rady vlády. 

O návrhu doplnění programu proběhlo hlasování: Pro 20, proti 0, zdržel/a se 0. Návrh byl 

přijat.   
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2. Informace o organizační změně – vznik Oddělení politiky stárnutí 

Z. Jentschke Stőcklová uvedla, že o zamýšlené organizační změně – zřízení samostatného 

Oddělení politiky stárnutí (dále jen „Oddělení“) -  byla Rada vlády informována již na svém 

24. zasedání. Oddělení je organizačně zařazeno do Odboru rodinné politiky a politiky 

stárnutí  Ředitelkou odboru byla jmenována paní Jana Maláčová, vedoucí oddělení paní 

Jana Ryšánková. Obě jmenované pak členy Rady vlády seznámily s aktuální agendou nově 

zřízeného oddělení. 

J. Lorman a I. Holmerová vyjádřili přesvědčení, že změna představuje důležitý krok v řešení 

politiky stárnutí. 

V další diskusi M. Emmerová vznesla dotaz k aktuální činnosti pracovních skupin Rady vlády 

a upozornila na nutnost koordinace jejich činnosti. J. Ryšánková k tomu uvedla, že proběhly 

schůzky s předsedy pracovních skupin, kde byla jejich další činnost diskutována. V případě 

Pracovní skupiny na podporu  zaměstnávání starších osob se nepodařilo schůzku 

zorganizovat z důvodu časového zaneprázdnění její předsedkyně. J. Kadlec navrhl využít 

pracovní skupiny jako platformy pro diskusi k návrhům legislativních a koncepčních 

dokumentů. Výstupy z těchto diskusí a návrhy legislativních a koncepčních dokumentů by 

pak mohly být prezentovány k seznámení ostatním členům Rady vlády. J. Horecký navrhl, 

aby pracovních skupiny pracovaly na zadání, které budou dostávat z MPSV. E. Ferrarová 

předložila ke zvážení možnost vypracovat v pracovních skupinách roční plány práce, které 

budou odsouhlaseny Radou vlády. Na každém zasedání Rady vlády by pak byly 

prezentovány výstupy činnosti pracovních skupin především formou podnětů Radě vlády. 

V případě schválení Radou vlády by byly tyto podněty předkládány vládě.  

Z. Jentschke Stőcklová uvedla, že obě myšlenky se vzájemně nevylučují a navrhla, 

že představy o činnosti pracovních skupin s jejich předsedy osobně projedná.  

 

3. Informace o Zprávě o plnění Národního akčního plánu podporujícího 

pozitivní stárnutí pro období let 2013 až 2017 za rok 2014 (dále jen jako 

„Zpráva“) 

J. Ryšánková připomněla, že Zpráva o se zpracovává a předkládá k projednání vládě 

každoročně k 30. červnu. Dále přítomné informovala, že Zpráva za rok 2014 byla schválena 

usnesením vlády České republiky ze dne 29. července 2015 č. 607 a vztahuje se k plnění 

NAP před jeho novelizací, na níž se členové a členky Rady vlády také podíleli. Podklady 

pro vypracování Zprávy, tedy informace o plnění konkrétních opatření Národního akčního 

plánu poskytla ministerstva, další ústřední orgány státní správy a samosprávy a zástupkyně 

a zástupci seniorských a proseniorských organizací, které jsou zastoupeny v Radě vlády. 

Dále se zaměřila na představení nejvýznamnějších opatření, která byla v rámci plnění NAP 

v roce 2014 realizována.  

V diskusi vystoupili Z. Pernes, J. Horecký a I. Holmerová. Bylo poukázáno zejména na to, 

že velká část úkolů byla v aktualizovaném NAP redefinována, což dává zpětnou vazbu 

k původnímu nastavení úkolů. Rovněž bylo zdůrazněno, že část opatření nebyla plněna, 

konkrétním příkladem je rozvoj geriatrické péče a založení pracovní skupiny ke geriatrii 

v gesci Ministerstva zdravotnictví. Pracovní skupina nebyla ustavena, a přestože 

na zasedání Rady vlády je přítomna zástupkyně Ministerstva zdravotnictví, nedisponuje 

mandátem vyjádřit se ke všem diskutovaným problémům.  
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Z. Jentschke Stőcklová následně ukončila rozpravu a vyzvala k hlasování o usnesení 

ve znění:  

Rada vlády pro seniory a stárnutí populace 

b e r e  n a  v ě d o m í  Informace o Zprávě o plnění Národního akčního plánu 

podporujícího pozitivní stárnutí pro období let 2013 až 2017 za rok 2014. 

O návrhu usnesení proběhlo hlasování: Pro 20, proti 0, zdržel/a se 0. Návrh byl přijat. 

 

4. Informace o legislativních změnách v oblasti ochrany seniorů z hlediska 

trestního práva 

Z. Jentschke Stőcklová představila hosty A. Horákovou z Ministerstva vnitra a T. Durdíka 

z Městského soudu v Praze, kteří Radu vlády seznámí s legislativními změnami v oblasti 

ochrany seniorů.  

Ve 14:54 hod. opustil jednání Rady vlády L. Curylo.  

A. Horáková úvodem informovala o projektu Mezioborovým vzděláváním ke zvýšení 

bezpečnosti seniorů v gesci Ministerstva vnitra2. T. Durdík ve své prezentaci3 zdůraznil, 

že zvýšení právní ochrany seniorů – obětí trestních činů – přináší seniorům šanci na vyšší 

komfort při zajištění jejich práv v průběhu trestního řízení, přestože ochrana z důvodu 

vysokého věku není v novele zákona navrhována plošně a automaticky. V diskusi 

I. Holmerová vyzdvihla vysokou tělesnou i duševní zranitelnost seniorů a navrhla posílení 

mezioborové spolupráce jako možný nástroj pro zvýšení ochrany seniorů v rámci trestního 

řízení. J. Lorman uvítal, že návrh novely zákona č. 45/2013 Sb., o obětech trestných činů 

umožňuje individuální posouzení okolností a případného handicapu oběti. Ostatní diskutující 

se naopak přiklonili k názoru, že plošné zavedení institutu zvláště chráněné osoby z důvodu 

věku by mohlo mít preventivní účinek. K tomu J. Ryšánková oponovala, že ani slovenská 

právní úprava, která zavedla vyšší sazby v případě obětí vyššího věku, nepřináší nutně 

žádaný efekt v praxi. T. Durdík tento názor podpořil a navrhl cestu mezioborové spolupráce, 

průběžného vzdělávání soudců a sdílení informací z praxe jako efektivnější nástroj 

pro častější aplikaci věku jako přitěžující okolnosti.  

 

5. Informace o výstupech Odborné komise MPSV pro rodinnou politiku 

Úvodem Z. Jentschke Stőcklová informovala Radu vlády o tiskové konferenci k rodinné 

politice, kterou pořádala paní ministryně v den zasedání Rady vlády. Na této tiskové 

konferenci byly prezentovány záměry MPSV v oblasti rodinné politiky, přičemž jedno 

z opatření může mít vliv na seniorskou generaci. Je jím zavedení dlouhodobé pečovatelské 

dovolené. Věcně se jedná o rozšíření institutu ošetřovatelské péče hrazeného 

z nemocenského pojištění. Nárok na využití by měly výdělečně činné osoby, které si hradí 

nemocenské pojištění. Toto ošetřovatelské volno se již začíná rozpracovávat legislativně, 

a to ve variantách na 3 až 6 měsíců. Toto opatření by přineslo pečujícím osobám ochranu 

před ztrátou příjmu a zároveň i před výpovědí danou zaměstnavatelem.  

                                                           
2
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3
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J. Maláčová informovala, že Odborná komise MPSV pro rodinnou politiku úzce spolupracuje 

s tzv. Důchodovou komisí. Dále, že se Odborná komise dělí do 5 komisí, z nich se jedna 

zabývá návrhem opatření v oblasti politiky stárnutí. Dále uvedla, že na počátku roku 2016 

proběhne série kulatých stolů zaměřených na diskusi k materiálu Koncepce rodinné politiky. 

MPSV uvítá účast členů Rady vlády v této diskusi, pozvánky jim budou zaslány. 

Svou podporu a vůli ke spolupráci vyjádřili I. Holmerová a J. Lorman.  

 

6. Návrh Rady seniorů ČR na přijetí zákona o podpoře záležitostí starší 

generace 

Z. Jentschke Stőcklová vyzvala předsedu Rady seniorů J. Pernese ke stručnému 

představení návrhu zákona.  

Z. Pernes uvedl, že materiál byl členkám a členům Rady vlády zaslán v předstihu, takže 

všichni měli příležitost seznámit se s ním před zasedáním. Zdůraznil, že návrh koncepčně 

vychází z rakouské právní úpravy platné od roku 1998 a v praxi osvědčené. Dále uvedl, 

že hlavním cílem navrhovaného zákona je upravit vztahy seniorské generace, resp. činnost 

seniorských organizací vůči výkonným orgánům veřejné správy. Návrh zákona mimo jiné 

zavádí definici pojmů senior, seniorská organizace a zastřešující seniorská organizace, které 

v českém právním systému chybí. Z. Pernes dále Radu vlády informoval, že návrh zákona 

Rada seniorů diskutovala s partnerskými politickými stranami a zahájila o něm diskusi také 

v poslaneckých klubech. Z. Pernes vyzval Radu vlády k diskusi a k rozhodnutí o návrhu, 

na jehož základě by mohla Rada seniorů jednat dále.  

Z. Jentschke Stőcklová předala v diskusi slovo J. Maláčové k seznámení Rady vlády 

se stanovisky odborných sekcí MPSV.  

J. Maláčová předeslala, že svůj příspěvek4 zaměří pouze na zásadní připomínky odborných 

sekcí; zejména legislativního odboru MPSV: 

 Rozpor návrhu zákona se zákonem č. 218/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech 

a o změně některých souvisejících zákonů (rozpočtová pravidla): na dotaci ze státního 

rozpočtu není podle platné právní úpravy právní nárok. 

 Rozpor textu zákona s vymezením jeho účelu: přijetím zákona by nedošlo k naplnění 

deklarovaného cíle, nýbrž k zavedení mandatorního výdaje na činnost sdružení a spolků. 

 Činnost jednotlivých zájmových organizací občanů by měla a prirori vést k posilování 

sociální soudržnosti, navrhovaný zákon však podporuje činnost pouze jedné skupiny 

obyvatelstva, což by sociální kohezi mohlo narušit. 

 Připomínka procesně-technického rázu: Návrhu zákona nepředcházel věcný záměr 

a zhodnocení dopadů. 

Dále J. Maláčová zmínila hlavní rozpory mezi návrhem zákona a rakouskou právní úpravou: 

 Problém legitimity a reprezentace: V rakouské radě seniorů jsou zastoupeny pouze 

členské organizace, v ČR členské organizace i jednotlivci. 

 Problém reprezentace: rakouská rada seniorů zastupuje vyšší počet seniorů než česká 

Rada seniorů.  

 Problém znevýhodnění ostatních spolků a skupin obyvatelstva (jako např. zdravotně 

postižení, ženské zájmové organizace apod.). 

 Případný potenciální konflikt zájmů (Rada seniorů by byla zároveň příjemcem 

                                                           
4
 Stanovisko MPSV k návrhu zákona uvedeno v příloze zápisu 
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i kontrolním orgánem v oblasti dotací). 

 

V diskusi vystoupil J. Kadlec, který vyjádřil podporu činnosti Rady seniorů, zároveň však 

podpořil připomínky MPSV a uvedl, že možnou cestu zvýšení podpory seniorských 

organizací spatřuje v navýšení dotačních titulů.  

J. Lorman rovněž vyjádřil uznání činnosti Rady seniorů a prezentoval připomínky organizace 

Život 90 k návrhu zákona: 

 Potřebu zachovat pluralitu názorů. 

 Složení rakouské rady seniorů je obdobou složení Rady vlády, Rada seniorů představuje 

svým složením odlišný subjekt. 

 Potřebu jednoznačného vyjádření předkladatele návrhu k distribuci finančního příspěvku, 

kde je možný rozpor s rakouskou úpravou (z návrhu pravděpodobně vyplývá, že Rada 

seniorů by obdržela 28 mil. Kč, část by si ponechala na svou činnost a zbytek 

by rozdělovala svým členským organizacím).  

O. Pospíšil požádal o otevření diskuse na půdě MPSV k zavedení pojmu senior do právního 

řádu.  

Z. Pernes poděkoval za připomínky a reagoval: 

 Návrh zákona není přepsán doslova, v ČR je jiná situace, oblast vztahů mezi 

seniorskými organizacemi a státem je v Rakousku upravena zákonem. 

 Návrh systému rozdělování financí je převzat z rakouského zákona přesně. 

 Finanční prostředky nejsou podle návrhu zákona určeny jen pro Radu seniorů, ale 

pro všechny organizace, které splní podmínky dané tímto zákonem. 

 Záměrem je rozdělovat dotace voleným orgánem na základě zákonných podmínek 

a za dozoru státu. 

 Rozpor návrhu se zákonem o rozpočtových pravidlech bude třeba dořešit. 

 Cílem je uzákonění činnosti seniorských organizací. 

Diskusi k návrhu zákona uzavřela Z. Jentschke Stőcklová s tím, že na návrhu zatím v Radě 

vlády shoda není a doporučila diskutovat návrh formou kulatých stolů, jejichž výstupy 

by mohly být prezentovány Z. Pernesem na některém z příštích zasedání Rady vlády. 

Z. Pernes doplnil informaci o záměru diskutovat návrh s politiky a možnost jeho prosazení 

formou poslaneckého návrhu zákona. 

 

7. Ohrožení geriatrie jako samostatného specializačního oboru 

Úvodem Z. Jentschke Stőcklová informovala členky a členy Rady vlády o návrhu novely 

zákona č. 95/2004 Sb., o podmínkách získávání a uznávání odborné způsobilosti 

a specializované způsobilosti k výkonu zdravotnického povolání lékaře, zubního lékaře 

a farmaceuta, který navrhuje vyřadit geriatrii ze základních atestačních oborů a předala slovo 

I. Holmerové k informování Rady vlády o aktuální situaci. 

I. Holmerová uvedla, že současný stav vzdělávání lékařů v oboru geriatrie je v pořádku. 

Zrušením geriatrie jako základního atestačního oboru se však stane vzdělávání zejména 

pro mladé lékaře nedostupným, neboť se ze současných 5 let prodlouží na 5+2 roky. 

Upozornila na nejvýznamnější rizika: 

 Geriatrie bude chybět v akademické sféře se všemi dopady (např. neexistence výzkumu). 

 Vznik „nepéče“ – nezajištění lékařů s potřebnou specializací pro péči v geriatrických 

odděleních. 
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 Neexistence rozvoje geriatrické péče. 

I. Holmerová dále upřesnila, že ČR byla jednou z prvních zemí, která geriatrii jako 

základní atestační obor zavedla, v současnosti je geriatrie samostatným oborem 

v ½ polovině zemí EU. Podtrhla interdiciplinární charakter oboru, jeho důraz na funkční 

evaluaci stavu pacienta a zmínila též efektivnější využití zdrojů při specializované 

geriatrické péči oproti zajištění péče řadou jiných specialistů.   

 

I. Holmerová vyzvala Radu k přijetí usnesení ve znění:  

Rada vlády pro seniory a stárnutí populace 

n e s o u h l a s í  

s vyřazením geriatrie jako tzv. základního atestačního oboru v rámci novelizace zákona 

č. 95/2004 Sb., o podmínkách získávání a uznávání odborné způsobilosti a specializované 

způsobilosti k výkonu zdravotnického povolání lékaře, zubního lékaře a farmaceuta 

a  v y z ý v á   

Ministerstvo zdravotnictví ČR, aby obor geriatrie nadále zachovalo jako tzv. základní 

atestační obor. 

I. Holmerová závěrem doplnila, že podporu navrženému stanovisku Rady vlády vyjádřily: 

 Česká gerontologická a geriatrická společnost, 

 Asociace poskytovatelů sociálních služeb, 

 Společnost všeobecného lékařství, 

 Česká alzheimerovská společnost, 

 Asociace poskytovatelů hospicové a paliativní péče, 

 Diakonie CČE, 

 Život 90, 

 Rada seniorů, 

 International Longevity Center, 

 Centrum pro studium dlouhověkosti a dlouhodobé péče, 

 další akademická pracoviště. 

Z. Jentschke Stőcklová informovala členky a členy Rady, že MPSV vyjádřilo 

v připomínkovém řízení k novele zákona nesouhlas s vyřazením geriatrie ze základních 

oborů.  

Zástupkyně MZ M. Brzková upřesnila, že vyřazení geriatrie proběhlo na základě rozhodnutí 

ministra zdravotnictví, které bylo podpořeno Českou lékařskou komorou. 

J. Horecký vyjádřil návrhu usnesení Rady vlády podporu a doplnil, že návrh novely zákona 

je v současnosti předložen Legislativní radě vlády. Rovněž vyzval ostatní členy a členky 

Rady vlády k podpoře návrhu usnesení. 

H. Matějovská Kubešová ve svém příspěvku5 poukázala zejména na základní fakta 

a na vývoj počtu geriatrických lůžek a ambulancí s ohledem na současné a budoucí potřeby 

a na nejvýznamnější trendy a požadavky: 

 počet lůžek následné péče se za posledních 15 let nezměnil; 

 současná síť zahrnuje pouze 405 geriatrických lůžek; 

 v ČR existuje pouze 17 geriatrických ambulancí; 

                                                           
5
 Příspěvek uveden v příloze zápisu 
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 počet seniorů narůstá, počet lůžek a specializovaných lékařů klesá; 

 žádný specializační obor nemá geriatrii zařazenu jako součást předatestačního 

vzdělávání; 

 pro zajištění adekvátní úrovně znalostí lékařů by geriatrie měla být včleněna do všech 

základních atestačních oborů. 

 
V 16:20 hod. opustil jednání Rady vlády O. Pospíšil.  

V diskusi dále vystoupila M. Emmerová, která upozornila na rozpor záměru zákona 

s demografickým trendem. J. Ulma návrh usnesení Rady vlády rovněž podpořil. Zástupce 

MŠMT P. Černikovský uvedl, že vyřazení geriatrie osobně vnímá jako velký problém, avšak 

s ohledem na to, že k bodu jednání nebyly zaslány podklady předem, nemůže za MŠMT 

zaujmout kvalifikované stanovisko a hlasování se zdrží. 

Z. Jentschke Stőcklová rekapitulovala návrh usnesení Rady vlády ve znění  

Rada vlády pro seniory a stárnutí populace 

n e s o u h l a s í  

s vyřazením geriatrie jako tzv. základního atestačního oboru v rámci novelizace zákona 

č. 95/2004 Sb., o podmínkách získávání a uznávání odborné způsobilosti a specializované 

způsobilosti k výkonu zdravotnického povolání lékaře, zubního lékaře a farmaceuta 

a  v y z ý v á   

Ministerstvo zdravotnictví ČR, aby obor geriatrie nadále zachovalo jako tzv. základní 

atestační obor. 

O návrhu usnesení proběhlo hlasování: Pro 15, proti 0, zdržel/a se 3. Návrh byl přijat.  

V 16:30 hod. opustila jednání Rady vlády H. Matějovská Kubešová. 

V 16:32 hod. opustili jednání Rady vlády I. Holmerová a J. Horecký. 

 

8. Různé 

Z. Jentschke Stőcklová požádala Z. Pernese k přednesení prvního avizovaného příspěvku 

k valorizaci důchodů.  

Z Pernes předeslal, že valorizace se týká starobních důchodů pro rok 2016 a dále uvedl: 

 Dle publikovaných dat ČSÚ činí inflace 0,5 %. 

 Podle výkladu MPSV se 1/3 nárůstu reálných mezd k valorizaci nebude připočítávat. 

 Absolutní částka valorizace na průměrný důchod činí 57,- Kč. 

 Pokud by bylo možné zohlednit růst reálných mezd, valorizace by činila 113,- Kč. 

Dále se Z. Pernes věnoval dalšímu avizovanému tématu, kterým je požadavek na rozšíření 

Rady vlády o 2 zástupce Rady seniorů. Tento bod však nebyl na program zasedání zařazen. 

Informoval Radu, že pro doplnění členů je třeba revidovat statut Rady vlády a navrhl úpravu 

příslušných článků statutu Rady (čl. 3, odst. 1 a čl. 4, odst. 3, písm. f). 

V rámci třetího tématu, Zelená kniha o státních důchodech a jejich zvyšování, na něž 

se Z. Pernes v rámci bodu Různé zaměřil, informoval Radu o vyhlášení diskuse k případným 

úpravám penzijního systému. Tato diskuse byla Důchodovou komisí zahájena jako odborná, 
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na žádost Rady seniorů byla rozšířena. V rámci této diskuse vyzval přítomné k vyplnění 

dotazníku, který je k dispozici v časopisu Rada seniorů. 

V 16:36 hod. opustili jednání Rady vlády Z. Pikešová, M. Kleňhová, V. Samek 

a zástupce MŠMT P. Černikovský.  

K požadavku na změnu statutu Rady vlády uvedla Z. Jentschke Stőcklová, že bod bude 

zařazen na příští zasedání Rady vlády. Zároveň přítomné upozornila, že Rada vlády již není 

usnášeníschopná z důvodu odchodu několika členů Rady vlády z jednání. Dále vyzvala 

přizvaného odborníka MPSV T. Machance ke stanovisku k valorizaci důchodů v roce 2016. 

T. Machanec Radu informoval, že s ohledem na nízkou inflaci bude i valorizace nízká, 

propočet bude zveřejněn na webu MPSV v nejbližších dnech. Dále doplnil, že MPSV 

připravilo návrh zákona o minimální valorizaci ve výši 200,- Kč, na něm nedošlo ke shodě 

ve vládě. Byl však odsouhlasen jednorázový příspěvek ve výši 600,- Kč, který je aktuálně 

projednáván v Poslanecké sněmovně. MPSV rovněž vede k valorizaci další jednání, neboť 

je žádoucí důchody valorizovat. Ministryně práce a sociálních věcí rozhodla o rozpracování 

variant, které by měly do budoucna zamezit valorizaci tak nízké, jaká je předpokládaná 

pro příští rok. Rovněž upozornil, že valorizace nemůže být změněna jiným způsobem, 

než úpravou zákona. 

V diskusi k valorizaci vystoupili J. Ulma, Z. Pernes a J. Kadlec. Byla zdůrazněna 

nespokojenost s výší valorizace a zúčastnění rovněž poukázali na programové prohlášení 

vlády, v němž je uveden závazek vlády k úpravě podmínek valorizace. Z. Pernes informoval 

přítomné, že Rada seniorů osloví všechny poslance s požadavkem jednorázového navýšení 

důchodů ve výši alespoň 1000,- Kč až 1200,- Kč. Zástupkyně Ministerstva financí M. Bílková 

upozornila, že pro zvýšení částky by musel být nalezen zdroj.  

Diskusi k podnětům Z. Pernese uzavřela Z. Jentschke Stőcklová, která udělila slovo 

J. Lormanovi k přednesení posledního příspěvku avizovaného v bodu Různé.  

J. Lorman úvodem poděkoval za podporu prosazení úhrady očkování proti chřipce 

pro seniory. Úhrada byla navržena při novelizaci zákona č. 48/1997 Sb., o veřejném 

zdravotním pojištění a o změně a doplnění některých souvisejících zákonů. Zároveň 

však upozornil na nejasnosti spojené s prováděním zákona a požádal, aby byly postupy 

co nejdříve upřesněny a s očkováním se mohlo začít.  

Zástupkyně VZP M. Novotná přislíbila stanovisko VZP k očkování zajistit do příštího 

zasedání Rady. Z. Jentschke Stőcklová požádala o písemné stanovisko, které bude 

přiloženo k zápisu. Zástupkyně Ministerstva zdravotnictví M. Brzková rovněž přislíbila 

součinnost při získání bližších informací.  

Závěrem J. Lorman požádal o zařazení bodu ke komunitní psychiatrické péči na příští 

zasedání Rady vlády.  

Z. Jentschke Stőcklová vzala požadavek na doplnění tématu komunitní psychiatrické péče 

na vědomí a zároveň informovala přítomné o příštím termínu zasedání Rady vlády, který 

je stanoven na 12. listopadu 2015. 

Z. Jentschke Stőcklová konstatovala, že byl naplněn plánovaný program a ukončila jednání 

Rady vlády. Na závěr poděkovala všem přítomným za účast a podnětné diskuse, které 

se v rámci jednání Rady odehrály. 
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Souhrn úkolů pro další jednání Rady vlády: 

 

1. Sekretariát Rady vlády zorganizuje jednání předsedů pracovních skupin Rady vlády 
s místopředsedkyní Rady vlády: Cílem je upřesnění zaměření a posílení efektivity 
činnosti pracovních skupin. 

 

Zodpovídá: Sekretariát Rady vlády 

Termín: co nejdříve 

 

2. Sekretariát Rady vlády připraví návrh změn statutu a jednacího řádu Rady vlády. 

 
Zodpovídá: Sekretariát Rady vlády 
Termín: do příštího zasedání Rady vlády 

 

3. VZP poskytne stanovisko k provádění očkování seniorů proti chřipce. 

 
Zodpovídá: Sekretariát Rady vlády 
Termín: do příštího zasedání Rady vlády 

 

4. Sekretariát Rady vlády vypracuje podklad pro vystoupení paní ministryně práce 

a sociálních věcí při projednávání návrhu novely zákona č. 95/2004 Sb., o podmínkách 

získávání a uznávání odborné způsobilosti a specializované způsobilosti k výkonu 

zdravotnického povolání lékaře, zubního lékaře a farmaceuta.  

 

Zodpovídá: Sekretariát Rady vlády 

Termín: do příštího zasedání Rady vlády 

 

5. Rada vlády se bude na svém příštím jednání zabývat problematikou komunitní 

psychiatrické péče. 

 
Zodpovídá: Sekretariát Rady vlády 
Termín: do příštího zasedání Rady vlády 
 

Přílohy zápisu: 

1. Prezenční listina 

2. Prezentace Ministerstva vnitra  

3. Prezentace JUDr. T. Durdíka 

4. Stanovisko MPSV k návrhu zákona o seniorech 

5. Prezentace prof. H. Matějovské Kubešové 

 

V Praze dne 29.9.2015  

 

Zapsala: Hana Končelová 

 

Za správnost: Mgr. Zuzana Jentschke Stőcklová 

 

Schválila: Mgr. Michaela Marksová 


